
ACTA DE L’ASSEMBLEA GENERAL

Data: 27/05/23

Lloc: Girona (Parc Tecnològic de la UdG, Pic de Peguera 11, Girona). Amb l’objectiu de
promoure la participació de totes les persones sòcies, també les que es troben més
allunyades de la seu social, l'Assemblea es podia seguir en línia des de qualsevol dispositiu
amb connexió a internet a través de la web corporativa www.somenergia.coop, a l’empara
dels estatuts de Som Energia, SCCL. Tota la documentació associada a l’ordre del dia ja
estava a disposició de les persones sòcies i també se’ls hi va enviar per correu electrònic.
També estava disponible a la web corporativa www.somenergia.coop

Hora d’inici: 10.00 h en segona convocatòria

Hora de finalització: 14.00 h

Llistat d'assistència: 466 persones sòcies. Vegeu el llistat d’assistència a l’annex.

Ordre del dia:

1. Elecció de les persones interventores de l’acta
2. Benvinguda i connexió amb els Grups Locals
3. Memòria social i econòmica 2022
4. Comptes anuals i aplicació del resultat 2022
5. Informe de la Intervenció de Comptes
6. Retorn del Pla d’acció 2022
7. Seguiment de les mocions aprovades fins ara
8. Calendari democràtic de Som Energia
9. Modificacions del Reglament de Règim Intern (RRI)
10. Presentació del Pla d’acció 2023
11. Presentació del pressupost 2023
12. Tipus d'interès anual sobre les aportacions voluntàries al capital social
13. Reobertura del Generation kWh
14.Renovació de càrrecs al Consell Rector
15. Renovació de càrrecs a la Intervenció de Comptes
16. Facultar el Consell Rector per executar i inscriure els acords adoptats
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1. Elecció de les persones interventores de l’acta

Ricard Jornet presideix l’Assemblea General 2023, declara inaugurada la catorzena edició i
dona la benvinguda a tota la base societària.

Presenta les integrants del Consell Rector que hi ha a la taula: Carol Coll, Paco Jofra, Aina
Barceló, Jaume Josa, Borja Barredo i ell mateix, Ricard Jornet; així com María Jesús (Aje)
Arruti, connectada des del Grup Local de Madrid.

El president informa l’Assemblea que admet totes les sol·licituds per escrit de representació
de vot, segons els següents detalls:

Nom de la persona sòcia Representant

Ricard Jornet demana dues persones voluntàries com a interventores de l’acta de
l’assemblea. S’escull les següents sòcies: Yaiza Blanch Górriz i Silvia García Amadó.

2. Benvinguda i connexió amb els Grups Locals

Jaume Josa comença agraint l’esforç a les assistents presencials a Girona, i a les assistents
en línia, entre les quals hi ha els Grups Locals de Som Energia de Gran Canària, Sevilla,
Pamplona, Madrid, València i Barcelona en connexió permanent.

Comenta breument alguns dels reptes que té Som Energia avui: aconseguir més generació
pròpia, frenar el decreixement del nombre de contractes (un fet que en part prové d’una
decisió conjuntural que es va haver de prendre). Recorda també que la cooperativa dona
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molt de valor i èmfasis a la diversitat, de gènere i de molts altres tipus, també la lingüística
per evitar les bombolles lingüístiques i promoure la diversitat també en aquest sentit.

Expressa la seva inquietud davant de l’emergència climàtica i el canvi climàtic, una
preocupació compartida per moltes sòcies. Moltes persones ja l'estan patint arreu del
planeta. Segons el seu parer, no s’ha d’esperar, per exemple, el tancament del Canal d’Urgell,
cosa que no ha passat mai en cent seixanta anys, per creure en el canvi climàtic. En Jaume
menciona els 600 milions de desplaçats al món a causa del canvi climàtic, una xifra
impactant que ens hauria de fer més solidàries amb aquests altres llocs del món.

Jaume Josa dona la paraula a Aje Arruti, membre del Consell Rector connectada en línia des
de Madrid.

Aje Arruti dona pas i saluda els Grups Locals: En Ferran des del Grup Local de Barcelona, on
trenta persones s’han reunit per seguir l’Assemblea a la Lleialtat Santsenca, edifici
emblemàtic del cooperativisme de principis de segle XX; el Grup Local Energia Gara a
Pamplona; unes 15 persones del Grup Local de Madrid, contentes de ser en una assemblea
amb persones que comparteixen objectius transformadors; el Grup Local de València; quinze
persones del Grup Local Los Alcores, Sevilla, reunits a Torreblanca, a l’oficina de la comunitat
energètica Torreblanca Ilumina. Aje Arruti tanca la ronda de connexions agraint la presència
de les companyes dels diferents Grups Locals.

3. Memòria social i econòmica

Aje Arruti continua amb l'exposició de la rendició de comptes a l'estil de l’economia social i
solidària, que es basa en part en el balanç social de la cooperativa. En aquesta memòria, el
Consell Rector ofereix un resum de les tasques executades i l’impacte social, ambiental i
econòmic durant l’any 2022.

Vida cooperativa.-

El 2022 s’han sumat a la cooperativa 8.467 sòcies entre persones i entitats. Durant el 2022
hi ha hagut un lleuger descens en relació amb altres anys. Ha estat un any amb dificultats
econòmiques, preus alts, una guerra i un context de crisi que també s’ha notat a la vida de la
cooperativa i el nombre de sòcies ha baixat. Hem tingut menys altes que altres anys i també
més baixes: 2.230 sòcies s’han donat de baixa. La bona notícia és que tenim un creixement
net de la base societària i a finals del 2022, tenim 83.765 sòcies.

Sobre la distribució de la base societària, el 68,5 % és a Catalunya i la resta, en diferents
proporcions, distribuïda per tota la península. Cal destacar dues sòcies a Melilla i divuit a la
resta del món, com un inici de la internacionalització de Som Energia.
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Comenta diferents fites d’enguany de la cooperativa, entre les quals, el fet que Som Energia
supera els 13 M€ d’aportacions voluntàries.

Així mateix, a partir dels resultats de la diagnosi de la participació, es treballarà per millorar
la participació de les sòcies. S’ha efectuat una reflexió sobre el Calendari Democràtic de la
cooperativa i s’hi ha introduït un procediment sobre com treballar les mocions.

Som Energia té un 94 % de cooperativistes particulars, però també compta amb empreses,
associacions, altres cooperatives, administració pública i altres grups.

Comercialització.-

Pel que fa a l'evolució dels contractes i de l’energia comercialitzada en megawatts hora
(MWh), ha baixat el nombre de contractes (123.400 vs. els 133.260 de 2021): 2022 ha estat
un any complicat i Som Energia té algunes limitacions en comparació a la competència.
Quant a l’energia comercialitzada, el fet que baixi (372.879 MWh el 2022 vs. 429.985 MWh el
2021), no és negatiu per a una cooperativa que està alineada amb el decreixement, però no
es pot dir el mateix dels contractes. Cal tenir en compte que Som Energia va fer una
campanya per incorporar com a sòcies els contractes que no tinguessin una sòcia
vinculada. Com que no tothom es va fer sòcia, va disminuir el nombre de contractes.

Producció d’energia renovable.-

Aquest 2022 hi ha hagut un increment de la producció pròpia: s’ha passat del 3,3 % del 2018
al 6,2 %. No obstant això, es considera poc i insuficient, i la cooperativa està compromesa
amb augmentar la capacitat de producció pròpia per guanyar més força i poder realment dur
a terme la transformació amb la qual totes estem alineades i que és la prioritat de Som
Energia.

Aje Arruti també exposa els projectes Generation kWh en funcionament: La Serra, a
Anglesola (Lleida), Fontivsolar a Fontiveros (Àvila) i Alcolea del Río (Sevilla).

Pel que fa al mapa de producció, Som Energia compt amb quinze plantes solars, una de
biogàs, una hidràulica, dues solars en tramitació i una més en construcció.

Amb relació al total de les aportacions, des de 2010 fins a 2022 s’han acumulat 18,5 M€ en
projectes d’energia renovable.

Pel que fa a Generation kWh, la gran fita de Som Energia, es tracta d'un projecte innovador, ja
que és un model d’aportacions basat en el retorn energètic en comptes d’una rendibilitat
merament financera de la inversió. Ara mateix estan en funcionament tres projectes: Alcolea
del Río, Fontivsolar a Àvila i La Serra a Anglesola, aquest últim en tràmits administratius. De
moment s’han apuntat 4.552 sòcies a aquesta iniciativa, amb una aportació mitjana de quasi
1 000 €/persona, i s’han aconseguit 7.440.927 KWh d’autoproducció col·lectiva.
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En comparació amb l'any 2021, els contractes d’autoproducció pràcticament s’han duplicat
el 2022, així com els KWp pic instal·lats i la producció anual. Aje Arruti assenyala que
l’autoconsum i l’autoproducció estan agafant embranzida.

Pel que fa a les compres col·lectives per a les instal·lacions d’autoproducció de les sòcies,
les dades de les instal·lacions acabades i en funcionament són molt bones.

Entorn laboral i igualtat.-

Aje Arruti parla de l’evolució de l’Equip Tècnic i anuncia que per primera vegada hi ha més
dones que homes treballant a Som Energia, en un entorn com el de l’energia que no sempre
és favorable. Això és una bona notícia i una dada qualitativa de gran importància en una
cooperativa que es defineix com a ecofeminista, igual que el fet que la ràtio salarial es manté
estable al llarg del temps en un 2,5. L’any 2022 hi ha hagut un increment de persones
contractades del 3,4 % que acompanya el creixement dels números. Recorda que Som
Energia és una cooperativa ecofeminista basada en la igualtat. No es tracta només de
fomentar la igualtat de gènere, sinó d'avançar totes juntes cap a la justícia social i assolir
una veritable igualtat d’oportunitats. En aquest sentit, indica algunes accions amb les quals
es continua treballant dins de Som Energia: el Pla d’igualtat d’oportunitats, la formació
dirigida a tot l’Equip Tècnic sobre gènere i feminisme, les auditories salarials i els permisos
específics que ajuden en la conciliació i la igualtat.

Incidència social: Cèntim o donatiu voluntari.-

Amb relació a la incidència social, Aje Arruti apunta les accions de la cooperativa amb el
donatiu voluntari, un fons que es dota amb un cèntim per cada KWh de les factures de la
cooperativa. En termes d’import, hi ha hagut menys donatiu voluntari enguany, ja que s'ha
facturat menys energia. Els diners recaptats amb aquest donatiu s’han destinat a les
categories ja decidides en Assemblea General: sobretot el finançament dels Grups Locals,
però també el suport a les comunitats energètiques, la cerca de nous projectes de generació,
la lluita contra la pobresa energètica —part de la nostra identitat cooperativa— i el lobbying,
amb l'objectiu d'aconseguir polítiques públiques que fomentin la transformació energètica i
social.

Incidència social: Germinador Social.-

El 2022 es va celebrar la sisena edició del Germinador Social. Al concurs d’innovació social
per a la transició energètica impulsat conjuntament amb la Fundació Coop57 s’hi van
presentar vint-i-sis projectes. Va haver-hi sis guanyadors en les categories de lluita contra la
pobresa energètica, treball a favor de la transició energètica i comunitats energètiques,
aquest últim, el gran repte de Som Energia.
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Comunitats energètiques.-

Aje Arruti anuncia la creació d’aquí molt poc d’una pàgina web que s’anomenarà Som
Comunitats, una plataforma oberta per a la creació, gestió i participació de les comunitats
energètiques des de l’economia social i solidària. En aquesta plataforma hi estan treballant
set entitats: Som Energia, Coop Devs i a través d’EPlural altres com Epi, Mycelium Network,
Som Mobilitat, Suno i TandemGo.

Grups locals.-

Aje Arruti continua compartint el retorn sobre els Grups Locals de Som Energia, la força de la
cooperativa: de cinquanta-set Grups Locals que tenia la cooperativa a finals de 2022,
quaranta-sis han impulsat compres col·lectives enguany, dada que demostra el poder
transformador dels Grups Locals. Tretze també han impulsat comunitats energètiques. L’any
2022 no hi ha hagut noves incorporacions al mapa dels Grups Locals, però confiem que això
canviarà d'aquí poc, en la mesura que vinguin nous temps per a la cooperativa, l’energia i el
món.

4. Comptes anuals i aplicació del resultat 2022

Ricard Jornet explica aquest punt, que se sotmet a votació.

Fets rellevants.-

El 2022 ha estat un any complicat. Comenta la gràfica sobre l’evolució del preu mitjà de
l’energia en els darrers anys. De l’any 2012 fins l’any 2020 el preu de l’energia sempre se
situava entre 40 i 55 €/MWh. L’any 2021 es produeix un salt espectacular i el preu mitjà se
situa als 111 €/MWh. L’any 2022, quan crèiem que ja ho havíem vist tot, el preu mitjà de
l’energia torna a disparar-se i s’incrementa en un 60 %, fins als 167 €/MWh. Això ha dificultat
la previsió i gestió de les tarifes per part de l’Equip Tècnic i el Consell Rector: al mes de març,
amb la guerra d’Ucraïna, hi va haver un pic de 700 €/MWh i, al mateix temps, hi havia molta
incertesa sobre com evolucionarien els preus. Ricard Jornet explica que, en primer lloc, la
cooperativa fixa les tarifes i després compra l'energia que necessita: una part es compra al
mercat de futurs, però l’altra s'adquireix al mercat diari. L’alta volatilitat i els canvis de preu
han afectat molt el marge de Som Energia.

Aquesta situació històrica ha comportat més de 80 canvis legislatius relacionats amb el
sector elèctric l’any 2022, fet que ha suposat un esforç molt gran per part de l’Equip Tècnic a
l’hora d’adaptar els sistemes, en la comunicació i un llarg etcètera. Tot això s’ha superat amb
molt de treball i moltes hores de dedicació. Ricard Jornet considera important reconèixer tot
l'esforç d’adaptació i desenvolupament que s’ha dut a terme, i creu que la cooperativa n’ha
sortit reforçada.

Un dels canvis produïts va ser una nova rebaixa del tipus d’IVA, que va passar del 10 % al
5 %. Això va incrementar encara més el diferencial de l’IVA que la cooperativa avança cada
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mes a Hisenda, ja que Som Energia paga les seves factures al 21 % d’aquest impost.

Gràcies a les mesures implementades a finals del 2021 (finançament bancari i emissió de
capital social amb aportacions al capital voluntari de 10 M€, que es van prolongar l’any 2022
amb 5 M€ més d’aportacions), les situacions de més tensió de la tresoreria durant aquest
període es van poder resistir amb solidesa.

El Consell Rector celebra que, després d’un any tan complicat, la cooperativa en surti més
forta gràcies al treball de l’Equip Tècnic i al suport de sòcies i socis.

Ricard Jornet detalla encara més l’evolució dels preus de l’energia de l’any 2022, amb els
preus OMIE comparats amb els de Som Energia: durant els primers 9 mesos de 2022 —amb
l'excepció del mes de juliol, en què ambdós índexs s’igualen—, els preus als quals compra
Som Energia són menors que els d’OMIE. A continuació, es produeix un canvi de tendència,
provocat pel gran efecte del pic de març al mercat de futurs. En aquest punt, recorda que
Som Energia compra un 80 % a futurs i un 20 % al mercat diari (excepte el 6 % d'aquest 20 %,
que és d’autoproducció). Al pic de març, explica, ningú dels qui venien a futurs volia baixar
els preus, per això es van generar tensions, ja que cada cop era més complicat comprar a
bon preu. Al mercat de futurs, la cooperativa va comprar a preus més elevats aquests dos
últims mesos de l’any 2022.

Resultat econòmic: Pèrdues i guanys.-

Aquí, Ricard Jornet repassa els principals indicadors.

Pel que fa a les vendes, la cooperativa passa dels gairebé 80 M€ de facturació l’any 2021, als
134 M€ l’any 2022. Paradoxalment, es ven menys energia, però com que el preu puja molt,
s’acaba facturant molt més. Amb la partida de compres, passa el mateix: l’augment del cost
de l’energia incrementa la partida de 2022 respecte a la de 2021.

El 2022 es produeix un increment extraordinari del marge de comercialització, sobretot a
causa de la dificultat de preveure el mercat de futurs. En aquest sentit, l’Equip Tècnic i el
Consell Rector van fer unes previsions conservadores, que durant l’any 2022 van acabar
generant aquests 16 M€ al marge.

Pel que fa a les despeses laborals, pugen de manera significativa principalment a causa de
les noves contractacions i de l'expertesa cada cop major dels equips.

A «Altres despeses d’activitat» s’hi inclouen diverses partides, entre elles la de Singulars, que
també puja.

L’EBITDA de la cooperativa també experimenta un gran creixement: passa d’1,7 M€ el 2021 a
10,5 M€ l’any 2022.

La partida d’amortitzacions no és significativa a Som Energia, perquè els projectes els
operen les filials.
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La partida del resultat financer s’incrementa i passa d’11.000 € el 2021, a 680.000 € el 2022.
Això és degut al fet que durant els anys 2021 i 2022 s'han tancat acords de finançament amb
la banca.

També creix el Fons d’Educació, Formació i Promoció, que passa de 106.000 € el 2021, a
646.000 € el 2022.

El resultat de la cooperativa també creix: 9,1 M€ el 2022 respecte als 1,6 M€ del 2021, dels
quals 7,3 M€ es queden a la cooperativa com a benefici després d’impostos. Aquests 7,3 M€
de benefici superen amb escreix el compromís que Som Energia tenia, però Ricard Jornet
informa que aquest excedent es queda a la cooperativa com a reserva per impulsar nous
projectes. A més, ha permès ajustar les tarifes notablement el 2023, així com assumir les
pèrdues de la cooperativa en aquests quatre primers mesos del 2023. El benefici obtingut
l’any 2022, doncs, és un bon coixí per suportar la situació d’aquests primers mesos del 2023.

Ricard Jornet comenta també que al Consell Rector es debat si s’haurien d’incrementar els
beneficis de la cooperativa: després d’uns anys en què els preus eren molt estables, estem
vivint un moment insòlit de gran volatilitat, en què és molt més difícil preveure els resultats.
Com a conseqüència de tot això, la solidesa econòmica i financera ha pres més importància.

Resultat econòmic: EBITDA i benefici net.-

Ricard Jornet comenta el creixement enorme de l'EBITDA, que ha passat de l’1,8 M€ de l’any
2021 als 10,5 M€ de l'any 2022. El marge EBITDA sobre vendes és de 7,8 %, xifra molt per
sobre del compromís de situar-lo entre el 0,5 % i el 2 %.

En Ricard recorda que aquest excedent cooperatiu de 7.320.435 € és de totes les sòcies,
reforça la cooperativa i la prepara per al futur, sigui per assumir nous projectes o per ajustar
tarifes, tal com ja s’està fent.

Resultat econòmic: Aplicació de l’excedent cooperatiu 2022.-

Els excedents cooperatius generats a Som Energia no es reparteixen, ja que som una entitat
sense ànim de lucre. Aquests recursos romanen a la cooperativa, per tal de ser invertits en la
nostra pròpia activitat. Tanmateix, en l’àmbit comptable i mercantil, es fa una distribució
dintre del balanç, que per a 2022 és la següent: de 7,3 M€, 2,6 M€ es destinen al Fons de
Reserva Voluntària, 4,6 M€ es destinen al Fons de Reserva Obligatòria i 52.000 € a la reserva
de capitalització (quantitat màxima que permet la llei)

Resultat econòmic: Balanç de situació.-

El resultat de Som Energia creix: passa de 54 M€ el 2021 a 70 M€ el 2022. Això és una bona
notícia, ja que sobretot augmenta el balanç mitjançant patrimoni net: el 2022, dels 70 M€,
43,9 M€ són o bé aportacions de les sòcies, o bé reserves d’altres anys. Ricard Jornet
celebra que la cooperativa estigui a les mans de les sòcies i no dels bancs.
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Pel que fa al passiu, hi ha un finançament bancari de 9,4 M€, mentre que el passiu corrent de
16,4 M€ són deutes a curt termini, principalment d’Hisenda o de proveïdors.

Respecte a l’actiu, el corrent passa de 39 M€ el 2021 a 56 M€ el 2022. Específicament, dels
56 M€, 20 M€ són en garanties, 20 M€ més són a caixa i la resta, 16 M€, són en drets de
clients. Pel que fa a l’actiu no corrent, 13,7 M€ l’any 2022, inclou els préstecs a les societats
participades i baixa respecte a l’any anterior, principalment a causa de les amortitzacions i
perquè inclou la devolució d’Asomada de Fiare.

Estructura del grup: societats participades.-

Som Energia té moltes societats participades. Som Renovables —una societat de
representació al mercat de plantes fotovoltaiques i de fonts renovables—, totes les societats
de generació —fotovoltaiques, una societat de biogàs i una d’hidràulica— i totes les societats
que Som Energia té en desenvolupament, totes elles de plantes fotovoltaiques.

Societats participades: Compte de resultats de les societats
generadores.-

De les plantes de generació, s’ha passat de 18.800 MWh produïts l’any 2021, a 23.100 MWh
l’any 2022, fet que suposa un increment del 22 %.

En relació amb els ingressos per la venda d’energia, hi ha poca variació entre el 2022 i el
2021, ja que els preus estan tancats mitjançant PPA interns (acords interns). Pel que fa a les
despeses d’explotació, han passat de 668.000 € el 2021 a 846.000 € el 2022. Tot això té com
a resultat un EBITDA d’1 M€, que iguala l’1 M€ de l’any anterior.

L’EBITDA, un cop deduïdes les despeses en amortitzacions, financers i altres, té un resultat
abans d’impostos de 191.000 € el 2022, xifra inferior a la del 2021, que va ser de 363.000 €.
Si deduïm l’impost de societats, queden 143.000 €, que són l’aportació que fan aquestes
plantes de generació al grup.

Societats participades: Compte de resultats de societats en promoció.-

Ricard Jornet avança amb la presentació dels resultats i passa a explicar el compte de
pèrdues i guanys de les societats en promoció. Es tracta de les plantes que no estan
operatives (futures plantes noves) i que per tant encara no compten amb ingressos. Se'n fa
el seguiment de forma diferenciada per tal de determinar la seva aportació al grup en
comparació a les plantes que ja estan generant. En aquest grup, doncs, no hi haurà mai
ingressos, ja que són plantes que estan en promoció. En canvi, hi ha despeses d’explotació,
que són els recursos que s’hi estan invertint, motiu pel qual també és necessari fer una
anàlisi separada d’ambdues casuístiques.
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Les pèrdues totals del 2022 d’aquestes plantes en promoció han estat de 160.000 €, més
elevades que en anys anteriors, perquè hi hem estat invertint més. Comenta també que hi ha
111.000 € de pèrdues del projecte eòlic de Tejería, que es va perdre definitivament.

Societats participades: Compte de resultats de l’activitat de
representació - Som Renovables.-

Ricard Jornet informa que l’activitat de representació és una nova línia de negoci que va
iniciar la cooperativa el 2021 amb Som Renovables. L’any 2021 Som Renovables ja va
representar 39 plantes; el 2022, en va representar 67, i en aquests moments, al maig de
2023, n’hi ha unes 150 de representades i 150 més de previstes en breus, que sumarien un
total de 300 plantes. Per tal d’arribar a la autosuficiència econòmica, s’ha calculat que el
punt mort de l’equip està ubicat en la representació d’aproximadament 500 plantes.

Per a aquesta activitat tan recent, aquest 2022 l’EBITDA és de -106.000 € i hi ha unes
pèrdues netes de 100.000 €.

Resultat consolidat del Grup Som Energia 2022.-

Ricard Jornet exposa a continuació les dades agregades del grup l’any 2022: 139 M€ de
facturació i 120 M€ de despeses d’aprovisionament que generen un marge d'activitat de
18,5 M€.

Les despeses d’activitat van ser de gairebé 8 M€, amb un EBITDA de 10,6 M€. Si en restem
les amortitzacions per valor de 722.000 € i el resultat financer de 607.000 €, obtenim un
benefici de gairebé 9,3 M€ abans d’impostos. Un cop aplicat l’impost de societats, el resultat
és un benefici net de 7,5 M€.

Aquest punt, recorda Ricard Jornet, se sotmet a votació com a «Aprovació, si s’escau, dels
comptes anuals de 2022 i aplicació del resultat».

5. Informe de la Intervenció de Comptes.-

Borja Barredo explica aquest punt, que és purament informatiu. Així mateix, recorda a
l’Assemblea que el període de votació ja està obert.

Agraeix als interventors de comptes, Carles Cuadern, Quim Ruiz i Jesús Salgado, la seva
tasca: tota la feina feta en l’àmbit econòmic, que és sempre complex, i l’elaboració d'aquest
informe, que està a disposició de totes les persones sòcies al web de l’Assemblea.
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A les recomanacions, Intervenció de Comptes assenyala la necessitat d’incrementar la
producció pròpia per tal que la cooperativa pugui tant independitzar-se del mercat, com
assolir la tan desitjada estabilitat de preus.

Remarquen que la tresoreria actual és voluminosa —encara que això estigui justificat per la
volatilitat del mercat— i que cal un pla d’inversions en projectes de generació, que ja s’està
duent a terme per als propers anys.

També mencionen que les tarifes han de ser competitives dintre del mercat de l’energia
verda.

Afegeixen que convé que els contractes de la cooperativa estiguin vinculats a persones
sòcies, de manera que augmenti el pulmó de la cooperativa en termes econòmics gràcies al
capital social obligatori.

El ritme d’autoproducció actual mena a una reflexió per definir els criteris que ha d’utilitzar
Som Energia a l’hora de fixar els preus de compensació d'excedents. Segurament, afegeix
Borja Barredo, s’arribarà a un escenari en què els períodes de producció fotovoltaica seran
tan importants que tindran un impacte en els preus i els reduiran.

L’informe de la Intervenció de Comptes també destaca l’oportunitat d’atreure nous
contractes que oferirà la tarifa indexada. Borja Barredo anuncia que la tarifa indexada està
en fase de prova i s’espera que estigui operativa d'aquí uns pocs mesos.

Com a conclusió addicional, la Intervenció de Comptes anima a aprovar els comptes anuals
2022 que es presenten a aquesta Assemblea.

6. Retorn del Pla d’acció 2022

Jaume Josa explica aquest punt que és purament informatiu.

Elements destacats de l’any 2022.-

● Campanya Associa't! Més de 4.000 noves sòcies durant el primer trimestre.

● Reforç històric de la tresoreria de la cooperativa

● Principis de 2022: pausa en els contractes de llum (que es va obrir després d’una llista
d’espera de mig any)

● Subvencions CE IMPLEMENTA i Singulars (Impuls comunitats energètiques)

● Reforç continu dels equips: Comercialització, Generació, IT, CIF, Jurídic.

● Reforç i desplegament del servei de Representació de Mercat: reunions quinzenals a la
CNMC.

● Constitució dels equips de Pilotatge, Compromís i Espai d’Autoabastiment.
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● Selecció de la nova Coordinació General.

● Plantes de La Serra, Asomada i Tiurana avancen i Asomada s’inaugura la setmana vinent.

● Identificació i creació d’infraestructura de dades i indicadors.

● Cinc actualitzacions tarifàries i adaptació normativa constant del sector: repte enorme
per a l’ET.

● Posada en marxa del Pla d’igualtat i oportunitats (PIO).

● Implementació del model de teletreball ja iniciat durant la pandèmia.

Comercialització: finalitzat.-

● Tancament i obertura dels formularis de contractació.

● Canvis normatius.

● Modificacions de tarifes.

● Unificació de titulars i pagadors.

● Eliminació de contractes sense sòcia vinculada.

● Sol·licituds de baixes de subministraments des de l’Oficina Virtual.

● Pagament de factures endarrerides des de l’Oficina Virtual.

● Anàlisi de diversos sistemes de facturació.

● Adaptació a la volatilitat dels preus del mercat.

● Adaptació als sis canvis normatius del mercat elèctric que hi ha hagut el 2022.

Comercialització: en curs.-

● Adaptació als nous formats ATR (gestió entre distribuïdores i comercialitzadores).

● Preparació per a la gestió dels excedents no compensats.

● Preparació per oferir la tarifa indexada que ja està en prova pilot i esperem que es posi en
funcionament després de l’estiu.

● Participació activa a les reunions de la CNMC.

● Repensar i reforçar el model d’Atenció i Suport.

● Autoconsum compartit en xarxa.

● Nou model Generation kWh.

● Contenció del deute.
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● Posada en marxa del Servei de Representació.

● Desenvolupament del projecte RescoopVPP sobre flexibilitat de la demanda.

Generació.-

Durant el 2022, s'esperaven uns 24 GWh de producció de les plantes de Som Energia i s’ha
produït gairebé un 7 % menys degut a diversos factors: menys llum i diverses avaries a les
plantes de biogàs i hidràulica. Això ha significat que la producció s’ha quedat en uns
22,8 GWh aproximadament. Això cobreix al voltant del 5 % de l’energia que comercialitzem.

L’energia solar fotovoltaica representa el 84,6 % del mix de la producció pròpia. El 15 %
restant és biogàs o hidràulica, informa Jaume Josa.

Generació en curs.-

● Inici de la prova pilot d’instal·lacions de generació urbana en mode autoconsum compartit
a través de la xarxa.

● Obtenció dels permisos i inici de la construcció de la planta solar fotovoltaica de La Serra
(Anglesola, Lleida). Aquesta serà la primera planta sobre terreny que tindrà Som Energia a
Catalunya, tota una fita. L’inici dels tràmits va ser el 2018, i el permís de l’administració es
va concedir el febrer de 2022. La planta es va construir, però encara no està en producció
perquè estem esperant la connexió amb Endesa.

● Obtenció de la subvenció CE-Implementa de l’IDAE per al projecte Mas Pinós (Tiurana,
Lleida).

● Posada en marxa de la planta solar fotovoltaica Asomada II (Cartagena, Múrcia).

Autoproducció.-

Aquí Jaume Josa mostra un fet important i molt positiu per a Som Energia.

L’any 2022 començava amb gairebé 5.000 contractes d’autoproducció i es tanca amb prop
de 10.000: la cooperativa gairebé ha doblat els contractes de llum d’autoproducció l’any
2022.

Destaca que els excedents de producció dels 5.000 contractes d’inicis del 2022 van generar
uns 0,5 GWh i a finals d’any, com que s’havien doblat els contractes, s’estava produint
gairebé 1 GWh en aquestes mini-plantes. La producció agregada d'aquests 10.000
contractes equival a 20 GWh durant el 2022. Som Energia està igualant, amb l’autoproducció,
el que es produeix a les plantes, i això suposa una treva, ja que aquests excedents d’energia
que entren a la cooperativa no s’han de comprar al mercat.

Acta de l’Assemblea General 2023 13



Autoproducció: Compres col·lectives.-

Jaume Josa comenta que dels 10.000 contractes d’autoconsum, 3.000 són gràcies a les
compres col·lectives impulsades pels Grups Locals de Som Energia i el seu suport
incondicional. Els altres 7.000 contractes d’autoconsum han arribat a la cooperativa a través
de sòcies que han instal·lat les plaques pel seu compte.

Comunitats energètiques.-

Són una eina per la qual la cooperativa està apostant amb força. S’ha iniciat un projecte
pilot. S’ha posat en marxa una web (somcomunitats.coop) on hi haurà una sèrie de serveis i
eines útils per a les comunitats energètiques: gestió administrativa d’altes i baixes,
implementació d’un ERP per gestionar la via societària, accions i serveis energètics, una
oficina virtual, etc.

Tot això gràcies al projecte Singulars: la cooperativa està rebent l’ajuda de l’administració per
poder desenvolupar aquests projectes pilot. L’eina s’està desenvolupant amb la
intercooperació amb set cooperatives, un procés que enfortirà Som Energia.

Addicionalment, s’han publicat sis guies de suport a les comunitats energètiques al blog de
Som Energia.

Organització de l’Equip Tècnic.-

Durant el 2022 s’ha reorganitzat l’Equip Tècnic continuant el procés iniciat l’any 2021 amb
l’acompanyament de K2K. S’ha consolidat l’Equip de Pilotatge i s’han posat les bases per a
la Coordinació General que ocupen Marta Doncel i Vic Carreño. Hi ha hagut altres canvis en
l’organització de l’Equip Tècnic que s’han publicat a la pàgina web de Som Energia. Ara s'està
treballant en processos de reorganització interna a l’Equip de Comercialització i en la
redefinició del model d’atenció a les persones i entitats sòcies, per abordar encara millor
aquest pilar de la cooperativa.

Resum Compliance.-

Som Energia disposa d’un Comitè d’Ètica on hi ha el Consell Rector, l’Equip Jurídic de la
cooperativa i un equip jurídic extern. El 2022 s’han aprovat vint-i-una polítiques que cobreixen
temes com el model de prevenció penal, la governança, la comunicació, la prevenció de
blanqueig de capitals, la comunicació, la propietat intel·lectual, la relació amb organismes
reguladors i moltes altres qüestions. Jaume Josa assenyala que tant les persones de l’Equip
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Tècnic com les del Consell Rector, la Intervenció de Comptes i els Grups Locals, compten
amb una formació contínua en termes de Compliance.

7. Seguiment de les mocions aprovades fins ara

Pren la paraula Paco Jofra, que repassa les mocions, punt de l’ordre del dia que es porta a
votació.

Mocions en curs

● Compensar i gestionar els excedents d’autoconsum no compensats perquè es pugui
aplicar a partir del 2023.
Hi ha bones notícies en aquest cas perquè s’ha acabat el procés de creació de nom de
marca d’aquesta nova eina: s’anomenarà Flux Solar. Paco Jofra remarca davant de
l’Assemblea que aquest procés ha comportat molta feina i ho agraeix a l’Equip Tècnic.
Alhora, anuncia que al juliol es farà la primera prova pilot amb algunes sòcies de la
cooperativa.

● Normalització lingüística en el funcionament de la cooperativa.
Aquesta moció s’ha tractat en dos vessants: per una banda, l’Equip Tècnic ha analitzat
tot el sistema d’Atenció i Suport de la cooperativa. Per l’altre, el Grup Temporal de Treball
format per l’Equip Tècnic i el Consell Rector ha elaborat un protocol i ha desplegat la
gestió de la diversitat lingüística en els espais de convivència de la cooperativa. La
presentació híbrida (presentació oral en una llengua, presentació escrita en una altra)
que es fa ara mateix a l’Assemblea General és part del resultat de la feina d’aquest Grup
Temporal de Treball.

Mocions pendents d’iniciar-se.-

● Estudiar la possibilitat d’oferir una tarifa social per a les persones amb certs requisits o
dificultats econòmiques.
L’Equip Tècnic i el Consell Rector han recollit aquesta moció com a objectiu per al Pla
anual de 2023.

● Estudiar l’impacte de la centralització de l’Equip Tècnic de Som Energia.
Paco Jofra exposa que és un compromís a resoldre per a l’Assemblea General de 2024.
Anuncia que ja s’hi està treballant i que alguns equips ja han incorporat places que
podrien ser virtuals i descentralitzades (Laboral i comunitats energètiques).

● Contribuir a la promoció d’instal·lacions d’autoproducció a través del lobby fiscal.
Compromís de resoldre-ho per a l’Assemblea General de 2024. Paco Jofra també
recorda que amb relació a les accions de lobby polític, l’Equip Tècnic està anant a la
CNMC quinzenalment. A més a més, la cooperativa participa d’altres aliances com

Acta de l’Assemblea General 2023 15



l’Aliança per a l’Autoconsum per anar incidint a poc a poc i que l’autoconsum arribi a
fer-se una realitat.

● Des de 2019 ha quedat pendent la moció sobre la valoració de l’aerotèrmia com una
energia verda, renovable o no, que també es recull com un compromís a resoldre per
l’Assemblea General de 2024.

● I, finalment, la moció que proposa reservar una tercera part del Fons d’Educació i
Promoció de la cooperativa per donar suport a iniciatives locals de transició, que també
es recull com un compromís a treballar per l’Assemblea General de 2024.

Mocions finalitzades.-

● Prioritzar l’autoproducció compartida en xarxa exterior, aportar més temps, persones i
recursos pel seu desenvolupament a curt i mitjà termini, i aprofitar les oportunitats que
es presentin. L’Equip Tècnic ja ho ha inclòs en l'estratègia de generació (model ACCX) i
en el Pla anual 2023, juntament amb la generació urbana (GURB) amb proves pilot a
Mataró i Girona.

● Paco Jofra detalla quatre mocions que es consideren tancades, bé perquè ja s’ha
respost des de fora de la cooperativa o perquè no han acabat d’encaixar: 1) Estudiar i
avaluar la fotovoltaica flotant juntament amb les cooperatives europees, 2) incloure la
gestió de preses en els objectius de recursos renovables, 3) activisme (real) de Som
Energia per lluitar contra les renovacions de les concessions hidroelèctriques de
l’oligopoli, i 4) desenvolupar el marc comercial i financer per als acords de compravenda
d’electricitat entre Som Energia i un productor independent (Power Purchase
Agreement).

● També s’han tancat mocions més antigues de 2019: la participació de la comunitat local
en el finançament de projectes de generació (que s’explicarà més endavant en el punt de
Generation kWh); l’ajuda a les persones sòcies afectades per catàstrofes naturals
(sorgida amb motiu de l’erupció del volcà de la Palma i pel qual es va crear un protocol);
l’aplicació del balanç de l’economia del bé comú (una cosa que ja fa la cooperativa a
través de les eines del balanç social); i l’abandonament de l’energia de maltractament
animal (biogàs), que ja va quedar resolta en una decisió presa a l'Assemblea de 2021.

● Finalment, també explica que aquest any el Participa no comptava amb l'eina que
permet presentar i vehicular mocions. Tot i així, d’acord amb la Llei de Cooperatives, el
procediment que prevé la possibilitat de portar temes a l'Assamblea amb el suport de
cinc-centes sòcies continuava vigent.

● Per altra banda, el Consell Rector ha prioritzat una proposta que ha arribat des de
diferents sòcies organitzades i que s’està començant a treballar: una possible càtedra
de Som Energia a la universitat.

Acta de l’Assemblea General 2023 16



8. Calendari democràtic de Som Energia

Continua amb la paraula Paco Jofra, que explica la proposta de nou calendari democràtic de
la cooperativa, punt que s’ha de sotmetre a votació.

Indica que de la diagnosi de la participació i reflexió interna han sorgit les següents
necessitats:

1) enfortir el diàleg permanent i diversificar les maneres de participar

2) fomentar espais per a temes d’interès i col·lectius específics, com poden ser grups no
mixtes o grups per temes molt concrets

3) diferenciar la participació en la cooperativa en tres àmbits: estratègic, organitzatiu i
operatiu

4) descentralitzar la cooperativa perquè els Grups Locals puguin prendre més decisions
organitzatives i operatives

5) millorar el procés d’elaboració de les mocions perquè arribin a l'Assemblea més
enriquides i concretades i es puguin incorporar més fàcilment a l’actuació de la
cooperativa

6) donar més temps a la participació perquè sigui més qualificada i profunda

7) ajustar el calendari de participació en la planificació anual de la cooperativa

D'aquestes necessitats, sorgeixen cinc vies d’acció o d’actuació.

Les principals característiques de la proposta del nou calendari
democràtic són:

1. La diversificació de les maneres de participar: continuar reforçant el diàleg permanent
amb converses amb els Grups Locals, trobades i tallers temàtics, trobades amb
col·lectius específics així com enfortir el Pla de comunicació de Som Energia.

2. Gran Conversa: procés de deliberació entre sòcies/Equip Tècnic/Consell Rector biennal i
que s’alterna cada any amb l’Escola de Som Energia, que fins ara era de periodicitat
anual.

3. La reformulació del Pla formatiu: enfortir l’Aula Popular més enllà de continuar treballant
amb l’Escola de Som Energia

4. Reforçar el Participa: millorar-ne la usabilitat i guanyar traçabilitat amb l’objectiu que les
sòcies puguin participar amb més agilitat.

5. La millora del procés de les mocions: obrir espais deliberatius perquè les mocions que
es portin a l’Assemblea General siguin més concretades i enriquides, dilatar el temps de
participació i integrar-ne el procés amb els processos del Consell Rector i l’Equip Tècnic.
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Proposta per al nou cicle de les mocions:

Les mocions són l’eina que tenen les sòcies per fer arribar les seves propostes a l’Assemblea
General de la cooperativa. El nou cicle s'articula així:

Durant l’any i fins al gener de l’any 1: les persones sòcies poden fer arribar propostes
estratègiques mitjançant els canals que ho estableixin.

Al febrer de l’any 1: l’Equip de Pilotatge i el Consell Rector, juntament amb l’Equip de
Transformació Energètica i Comunitat selecciona entre una i tres propostes per treballar-les
amb la base societària.

De març a octubre de l'any 1: es crea un Grup Temporal de Treball —que pot agrupar les
sòcies que ho desitgin, agents externs, etc., a més de l’Equip de Transformació Energètica i
Comunitat— que estudia i treballa la moció a fons.

Al mes de novembre de l’any 1: diàleg entre el Grup Temporal de Treball de la moció, el
Consell Rector i l’Equip Tècnic per assegurar que la moció encaixi.

Gener-febrer de l’any 2: cada Grup Temporal de Treball elabora les mocions que finalment
presentarà a l'Assemblea o bé una síntesi i les conclusions de la feina feta.

Maig de l’any 2: les mocions que hagin presentat els Grups Temporals de Treball s’expliquen
i es voten en Assemblea i, si s’aproven, el mateix GTT vetlla perquè es despleguin
efectivament.

Paco Jofra acaba informant que el punt a votar és: «Aprovació, si escau, de la nova proposta
de calendari democràtic»

9. Modificacions del Reglament de Règim Intern.-

Aina Barceló explica aquest punt, que se sotmet a votació.

El Reglament de Règim Intern regula el funcionament dels diferents espais de governança de
la cooperativa.

Les modificacions que es presenten pretenen adequar-lo als canvis ocorreguts a la
cooperativa i recollir-hi el funcionament actual.

1. El primer canvi proposat està relacionat amb la mateixa gestió del Reglament de Règim
Intern. S’efectua per incorporar l’acord establert a l’Assemblea General de l’any 2022, en
què es va aprovar que la modificació del Reglament de Règim Intern es podia fer amb
majoria simple en lloc de majoria qualificada, condició necessària fins aleshores (excepte
en els aspectes en què la Llei catalana de cooperatives estableixi el contrari)

El punt a votar és, exactament, «Aprovació, si s’escau, de les modificacions del Reglament
de Règim Intern referents al punt 1. Gestió del RRI»
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2. La següent modificació del Reglament de Règim Intern que avui se sotmet a votació té a
veure amb les mocions i els Grups Temporals de Treball.

2.1. Pel que fa a les mocions (epígraf del capítol «Assemblea»), el contingut ha quedat
obsolet i es proposa d’eliminar-lo, ja que actualment les mocions s’inclouen i
s’amplien a la proposta del nou Calendari Democràtic de la cooperativa.

2.2. Respecte a l’epígraf sobre els Grups Temporals de Treball, també es proposa
d’eliminar-lo, ja que, de la mateixa manera que les mocions, els Grups de Temporals
de Treball estarien inclosos en la proposta del nou Calendari Democràtic de Som
Energia.

Així, el punt a votar és, exactament, «Aprovació, si s’escau, de les modificacions del
Reglament de Règim Intern referents al punt 2. Assemblea i 6. Grups Temporals de
Treball»

3. L’última modificació sotmesa avui a votació sobre el Reglament de Règim Intern al·ludeix
a l’adequació de l’apartat de l’organització interna de la cooperativa. El text original parla
d’un Equip de Gerència, que avui en dia ja no és vigent. La proposta introdueix l’Equip de
Pilotatge de la cooperativa, que està format per 1) les persones de cada equip
autogestionat elegides democràticament i de manera rotativa d’acord amb els criteris de
transparència, equanimitat, respecte i assertivitat, i 2) dues persones designades pel
Consell Rector per exercir la coordinació general de la cooperativa d’acord amb la política
de governança. L’Equip de Pilotatge té per missió principal vetllar per l'existència d’una
visió i estratègia clares en l’entitat, així com per la cohesió de l’Equip Tècnic.
L’organització i el funcionament de l’Equip de Pilotatge es recullen en la política de
documentació de reunions i acords.

El punt que se sotmet ara a votació és: «Aprovació, si s’escau, de les modificacions del
Reglament de Règim Intern referents al punt 4. Equip de Pilotatge».

10. Presentació del Pla d’acció 2023

Aina Barceló presenta aquest punt, de caràcter informatiu.

Hi ha quatre eixos en el marc d'actuació del Pla d’acció 2023:

1. Promoure el desenvolupament d’un Equip Tècnic eficient i amb benestar

2. Augmentar el nombre de persones que participen en la transformació energètica

3. Guanyar més autonomia dins del mercat elèctric

4. Millorar els serveis actuals i ampliar l’oferta
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1. Promoure el desenvolupament d’un Equip Tècnic eficient i amb benestar

● Millora continua d’eines i processos interns per superar la gestió manual

● Desplegament del Pla formatiu

● Implementació del model de teletreball

● Adopció de la jornada de trenta-cinc hores

● Desenvolupament del Pla d’igualtat d’oportunitats

● Enquesta trimestral de satisfacció laboral

● Seguiment individual i dels equips: Entorn Laboral i Coordinació General

Amb la millora i desplegament de:
● Nova Coordinació General

● Equip de Pilotatge

● Equip de Compromís

● Reforç continuat de l’Equip d’IT

● Grups Temporals de Treball

● Cultura d'atenció periòdica dels indicadors econòmics i socials del projecte

● Cultura de l’autogestió

2. Augmentar el nombre de persones que participen en la transformació energètica

Impuls de comunitats energètiques (projecte Singulars, subvenció a Catalunya)

● Desenvolupar, posar en marxar i gestionar la plataforma Som Comunitats d’impuls i
suport a les comunitats energètiques

● Atendre els requisits de les iniciatives pioneres de comunitats energètiques i
identificar nous serveis a desenvolupar que responguin a aquestes necessitats.

● Elaborar acords estratègics per posicionar les comunitats energètiques com un
instrument decisiu per a la transformació del model energètic i social.

● Impulsar la creació d’una xarxa de comunitats energètiques a Catalunya.

● Començar a forjar aliances per replicar el model fora de Catalunya.

3. Més autonomia dins del mercat elèctric:

Estratègia de generació pròpia.-

● Generació urbana: desplegament de les primeres instal·lacions d’autoconsum
compartit promogudes per Som Energia per valorar l’escalabilitat del projecte i definir
el model. Prova pilot a Mataró.

● Incrementar com més aviat millor la generació pròpia: promoure activament
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projectes de plantes solars fotovoltaiques, aprofitant tots els canals i les modalitats
de promoció per tot el territori espanyol.

● Tenir generació fora de les hores de producció solar (augmentar el mix energètic):

○ Impulsar la producció de projectes eòlics propis a llarg termini.

○ Estudiar la viabilitat d’hibridació de plantes existents.

● Estudiar la possibilitat de desenvolupar plantes agrovoltaiques per compatibilitzar
l’ús agrícola i energètic del territori.

Tarifa Indexada.-

(Tarifa variable hora a hora en funció del cost d'adquisició en el mercat elèctric majorista,
per tant, vint-i-quatre preus al dia, cada dia, fins ara només disponible per a contractes de
gran consum).-

El 2023:

● Avaluació de la prova pilot amb contractes domèstics

● Implementació i consolidació de la Tarifa Indexada

● Desenvolupament d’altres modalitats de tarifa: indexar el preu de producció de les
nostres plantes o de les plantes on fem PPA (Power Purchase Agreement)

La Tarifa Indexada és important perquè la persona sòcia podrà adequar el seu consum a
l’hora del dia que tingui un potencial d'estalvi més gran.

Servei de representació.-

● Impulsar la representació: activitat que gestiona la venda de l’energia d’una
instal·lació renovable en el mercat elèctric

● Arribar a més productores oferint serveis de valor afegit (assessorament en
tramitació i operació, etc.) S’ha passat de 67 representades el 2022 a 164
representades el 2023.

● Desenvolupar les eines necessàries per oferir un servei escalable

Fomentar l’autoproducció.-

● Continuar fomentant les compres col·lectives: Ara mateix n’hi ha seixanta-cinc

● Continuar actualitzant la guia d’autoconsum en blocs de pisos, amb relació a les
comunitats de veïns
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● Fomentar l’autoconsum col·lectiu: el ritme actual és de cinc-cents contractes
d’autoconsum nous al mes.

● Oferir noves formacions per a les sòcies

4. Millorar els serveis actuals i ampliar l’oferta

● [operatiu] Pagament TPV via Oficina Virtual

● [operatiu] Baixes de subministrament via Oficina Virtual, procés automatitzat

● [en curs] Desplegament de la Tarifa Indexada per a contractes domèstics

● [en curs] Desplegament de noves formes de gestionar l’excedent d’autoconsum

● [en curs] Generació kWh (projectes de la Serra i Tiurana)

● [en curs] Prova pilot Autoconsum Compartit en Xarxa

● [en curs] Flexibilitat de la demanda (projecte RescoopVPP). VPP: virtual Power Plant.
Projecte d’innovació que investiga la capacitat de traslladar els consums a les hores
de més generació o menys cost econòmic.

Altres objectius prioritzats.-

- Implementació dels canvis normatius impulsats per la Comissió Nacional dels
Mercats i la Competència (CNMC)

- Definició i implementació d’una estratègia de lobby al sector

- Definició i implementació d’una estratègia de creixement

- Desplegament del Pla de comunicació

- Millora del servei d’atenció a les sòcies

- Millora dels sistemes de control i gestió de l’energia

- Inici d’elaboració de l’Informe d’Estats d’Informació no Financera

- Estudi de la figura de sòcia de treball i sòcia col·laboradora

11.Presentació del pressupost 2023

Borja Barredo explica aquest punt, que se sotmet a votació.

Informa a l’Assemblea que l’Equip Tècnic i el Consell Rector han elaborat aquest pressupost
a finals de 2022, d’acord amb els preus llavors vigents. S’ha de tenir en compte que ja a l’abril
de 2023 la cooperativa va actualitzar les tarifes a la baixa.

Es tracta d’un pressupost prudent, d’acord amb la pèrdua de contractes que ja s’ha
mencionat, amb l’objectiu de respectar el compromís d’aconseguir un EBITDA entre el 0,5 % i
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el 2,5 %. Per aquest motiu, el pressupost es va plantejar amb l’objectiu d’un EBITDA 0,99
(1,00 %). És un pressupost molt cautelós, explica Barredo, en relació amb els molt bons
resultats de 2022: el marge de comercialització decreix un 44 %, dels 16 M€ del 2022 als
8 M€ pressupostats per a 2023.

Les despeses salarials s’eleven significativament a causa de l'actualització de l’IPC, a banda
del reforç de gairebé tots els equips de treball.

També augmenta, per a 2023, la partida de provisions per prevenir impagaments o
situacions similars.

Borja Barredo remarca que des de l’Equip Tècnic es duu a terme un seguiment molt constant
i atent del preu de l’energia. La cooperativa compta amb un equip d’aprovisionament format
per 6 persones dedicades gairebé exclusivament a calcular el volum d’energia necessari i els
seus costos, amb la finalitat d’obtenir el marge desitjat. Tanmateix, el mercat és molt
complex i volàtil, de manera que, tenint en compte el volum que gestiona la cooperativa, és
molt fàcil que es produeixin desviacions.

El punt que se sotmet a votació aquí és: «Aprovació, si s’escau, del pressupost 2023»

12.Tipus d'interès anual sobre les aportacions voluntàries
al capital social

Paco Jofra presenta aquest punt, que se sotmet a votació.

Com cada any, el tipus d’interès anual a les aportacions voluntàries que les sòcies fan a la
cooperativa se sotmet a votació. La cooperativa destina aquestes aportacions al
finançament de projectes propis, per exemple de generació, però també a generar més
liquiditat en el context d'aquests dos últims anys difícils i amb preus volàtils.

L’Equip Tècnic i el Consell Rector han treballat i debatut àmpliament, han revisat l’actuació
d’altres cooperatives germanes i han tingut en compte també el diagnòstic de participació,
així com el gran increment que s’ha produït en l’Euríbor. Tenint en compte que la cooperativa
està oferint només un 1 % en aquest context, la proposta de l’Assemblea per aquest any
2023 és augmentar l’interès fins al 2 %. Paco Jofra destaca que no es percep com un
producte financer, però tampoc es volen perdre aportacions de les sòcies al capital social de
la cooperativa, per això es planteja la proposta del 2 % de tipus d’interès per al període del
01/07/23 al 30/06/24.

Punt a votar: «Aprovació, si s’escau, del tipus d’interès anual en les aportacions voluntàries al
capital social del 2 %»
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13. Reobertura del Generation kWh

Aina Barceló explica aquest punt, que també se sotmet a votació.

En contrast amb les macroplantes de 200 MWp, a Som Energia seguim apostant per
projectes petits distribuïts pel territori, amb la participació de les persones sòcies.

Ben aviat, doncs, es tornarà a obrir el Generation kWh per valor de 3 M€, per destinar-los a
dues plantes:

● PSF La Serra - Anglesola (Lleida): Planta fotovoltaica de 2,8 MWp sobre terreny, per a
ser finançada parcialment

● PSF Mas Pinós - Tiurana (Lleida): Planta fotovoltaica de 3,5 MWp sobre terreny, per a
ser finançada totalment

que se sumarien a les altres dues que ja estan en producció en el marc del Generation kWh a
Alcolea, Sevilla, i a Fontiveros, Àvila.

En aquesta ocasió, Generation kWh es reobriria en diverses fases i amb prioritat per a les
persones que viuen al territori, de la següent manera:

Fase I: local, per als municipis d’Anglesola i Tiurana exclusivament, amb una durada de
15 dies.
Fase II: comarcal, 15 km al voltant de les plantes
Fase III: s’ampliarà a la província de Lleida
Fase IV: la última, s’obrirà a totes les persones sòcies

La planta de La Serra a Anglesola té una potència nominal de 2,8 MWp. Aquest projecte es
va iniciar el 2018 amb una inversió prevista d’1,7 M€. Avui, la inversió actualitzada
necessària és de 2,05 M€. La cooperativa obre el Generation kWh per aquesta diferència:
350.000 € La planta de La Serra ja està construïda i en fase de connexió a la xarxa.

Tiurana: El projecte ha obtingut una subvenció del programa CE-Implementa. Tindrà una
inversió de 2,56 M€ i una producció anual de 5,5 GWh

Amb la producció d’ambdues plantes agregades es podrien proveir unes 4.000 famílies.

L’Equip Tècnic aprofita la reobertura del Generation kWh per implementar millores a l’Oficina
Virtual de Som Energia, com:

● Poder assignar prioritats als contractes

● Tenir informació sobre l’energia Generation kWh assignada a cada participant els
últims 12 mesos

● Poder veure l’ús que s’ha fet d’aquests kWh
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● Consultar quants kWh hi ha pendents d’assignar

● Disposar de la informació fiscal
● Veure l'estalvi econòmic de l’any anterior de la tarifa Generation kWh, en relació

amb el preu estàndard.

Per tant, la pregunta que se sotmet a votació en aquest punt és: «Estàs a favor de la
reobertura del Generation kWh, amb prioritat per a la participació local (fase local, fase
comarcal, fase provincial i, finalment, estatal), i de la incorporació dels projectes LA SERRA
(Anglesola) i MAS PINÓS (Tiurana) a la cartera de projectes Generation kWh?»

14. Renovació de càrrecs al Consell Rector

L’article 46 dels Estatuts estableix la renovació dels membres del Consell per quartes parts
cada any, amb mandats d’una duració de 4 anys. Enguany finalitzen el mandat els membres
del Consell Rector nomenats a l’Assemblea General Ordinària del 25/05/2019.

Tanmateix, aquests dos consellers, així com els seus substituts, van renunciar prèviament
per causes justificades en les dates indicades a continuació:

- El 01/05/2021 va renunciar el conseller Mario Andrés López, que va ser substituït pel 
conseller Albert Clusellas Vilaseca, amb NIF [..........], que al seu torn va renunciar el 
19/11/2022.

- El 21/06/2022 va renunciar la consellera Sara Gutiérrez Alonso, amb NIF [..........], que 
va ser substituïda per la consellera Montserrat Sagarra Fitó, amb NIF [..........], que al seu 
torn va renunciar el 06/10/2022.

En conseqüència, d’acord amb l’article 46 dels Estatuts esmentat abans, enguany cal escollir
dos (2) membres del Consell Rector.

Un cop efectuada la corresponent votació secreta per part de les persones sòcies presents i
representades, les persones candidates més votades i, per tant, escollides com a membres
del Consell Rector per un període de 4 anys, són les següents:

- Mariela Frankon Peses, major d’edat, amb NIF [..........], data de naixement [..........] i domicili a 
[..........]. Designada membre del Consell Rector per l’Assemblea General des del 27 de maig de 
2023 fins al 27 de maig de 2027.

- Sílvia Garcia Amadó, major d’edat, amb NIF [..........], data de naixement [..........] i domicili a 
[..........]. Designada membre del Consell Rector per l’Assemblea General des del 27 de maig de 
2023 fins al 27 de maig de 2027.

Les persones escollides, presents a l’acte, van acceptar el càrrec, manifestant que no estan
afectades per cap causa legal ni estatutària d’incompatibilitat.
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15. Renovació de càrrecs a la Intervenció de Comptes

Enguany ha expirat el termini pel qual van ser elegits com a interventors de comptes Carles 
Cuadern Codina, amb NIF [..........], i Joaquim Ruiz Querol, amb NIF [..........], finalitzant així el seu 
mandat.

Un cop efectuada la corresponent votació secreta, d’acord amb l'article 52 dels Estatuts, 
s’escull i es nomena com a noves interventores de comptes Mírvia Aranda Marín, amb NIF 
[..........], i Sofia Kukulka Luque, amb NIE [..........], que exerciran el seu càrrec durant un període de 3 
anys.

Les persones escollides, presents a l’acte, van acceptar el càrrec, manifestant que no estan 
afectades per cap causa legal ni estatutària d’incompatibilitat.

La Intervenció de Comptes de la cooperativa queda integrada, per tant, per:

● Jesús Salgado Criado (nomenat per l’Assemblea General del 29/05/2021), amb NIF 
[..........], data de naixement [..........], major d’edat, i amb domicili al [..........].

● Mírvia Aranda Marín (nomenada per l’Assemblea General del 27/05/2023), amb NIF 
[..........], data de naixement [..........], major d’edat, i amb domicili a [..........].

● Sofia Kukulka Luque (nomenada per l’Assemblea General del 27/05/2023), amb NIE 
[..........], data de naixement [..........], major d’edat, i amb domicili al [..........].

16.Facultar el Consell Rector per executar i inscriure els
acords adoptats

Amb 376 vots a favor, s’acorda autoritzar, tan àmpliament com en dret sigui necessari, tots i
cadascun dels membres del Consell Rector de la cooperativa per tal que qualsevol d’ells,
indistintament o de manera conjunta, puguin certificar totalment o parcial els presents
acords i comparèixer davant notari per elevar-los a públic, si escau. Així mateix, se’ls
autoritza a atorgar les escriptures adequades, incloent-hi les d’aclariment, de ratificació i
d’esmena que siguin necessàries, fins aconseguir inscriure-les als registres pertinents; així
com a efectuar les modificacions estatuàries formals i legals que resultin d’una qualificació
registral i siguin necessàries per a la inscripció esmentada.
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17. Respostes als dubtes plantejats per la base societària

Bloc d’economia.-

Ricard Jornet, en resposta a una de les consultes de les sòcies, explica que l’aplicació del
resultat econòmic a reserves s’ha de votar i aprovar. En canvi, com que és una cooperativa
sense ànim de lucre, no es porten a votació les opcions de distribució del resultat, ja que
queden legalment limitades a Reserves obligatòries i Reserves voluntàries. En relació amb la
possibilitat de derivar part de les reserves a la reducció de preus a les sòcies, comenta que
efectivament aquest 2023 s’han ajustat les tarifes a la baixa, de manera que en els quatre
primers mesos de l’any la cooperativa ha registrat pèrdues per valor d’1,2 M€. Aquestes
pèrdues es poden assumir gràcies a les reserves dotades el 2022.

Ricard Jornet també respon a una sòcia que sol·licitava que en lloc d’EBITDA es parlés de
Resultat abans d’impostos, amortitzacions i interessos per tal de facilitar la comprensió de
l’apartat econòmic per part de totes les sòcies. Aquesta proposta es recull i es tindrà en
compte a les properes assemblees, així com a les presentacions i altres documents de la
cooperativa, amb l’objectiu de fer servir un llenguatge més comprensible.

Bloc societari.-

Una sòcia té una consulta sobre els Grups Temporals de Treball (GTT) que es mencionen a
la proposta de nou Calendari Democràtic. Pregunta com es constituirien, quines persones en
formarien part i com s’organitzarien. Paco Jofra respon que a banda del Consell Rector i de
l’Equip Tècnic, els GTT els formaran les persones sòcies que van impulsar aquesta iniciativa,
així com altres sòcies que s’escolliran mitjançant un sorteig per assegurar una representació
diversa de la base societària.

Una sòcia opina que el Calendari Democràtic és un document cabdal de la cooperativa i que
amb aquesta nova proposta, ja no es troba inclòs al Reglament de Regim Intern (RRI).
Pregunta si el Calendari Democràtic no s'hauria d'esmentar en altres documents oficials de
Som Energia, com ara els Estatuts, el RRI, etc. Borja Barredo respon que el nou Calendari
Democràtic està pendent d’aprovació i que per tant no pot constar a les modificacions del
RRI portades a Assemblea. Si s’aprovés a l’Assemblea d’avui, esdevindria una guia de
participació que es publicaria al web de Som Energia juntament amb els Estatuts, el RRI, les
Actes de les assembles, etc. També s'inclouria al RRI de cara a l’Assemblea General de l’any
vinent.

Un Grup Local trasllada a l’Assemblea la seva frustració davant de la falta de competitivitat
de les tarifes de la cooperativa, la pèrdua de sòcies i la lentitud de la cooperativa en aspectes
com la tarifa indexada, les Comunitats Energètiques i els excedents d'autoproducció. Paco
Jofra recull el neguit del Grup Local i alhora insisteix en el valor afegit del projecte de Som
Energia. La cooperativa no és una comercialitzadora a l’ús, proposa un model disruptiu
davant de l’oligopoli, que incorpora la descentralització i la participació: la cooperativa està
en mans de la ciutadania i posa el focus en les renovables. Som Energia avança lentament,
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però va lluny; costa anar més de pressa, però hi estem treballant. Paco Jofra torna a insistir
en el fet que aquest 1 % de l’EBITDA pressupostat el 2023 és precisament per assumir
aquestes tarifes una mica més baixes i evitar alhora la pèrdua de sòcies que desgasta tant
els Grups Locals i el conjunt de la cooperativa. També recorda l’objectiu d’incorporar cada
cop més projectes de generació, gràcies als quals la cooperativa es podrà aprovisionar
sense haver d’acudir al mercat de futurs i al mercat diari de l’energia.

Bloc d’accions de l’Equip Tècnic.-

Una sòcia no entén el motiu pel qual s’inclou la planta de La Serra a Anglesola en la
reobertura del Generation kWh, si aquesta planta ja va ser finançada pel Generation kWh en
el seu moment. Pregunta si es torna a finançar La Serra. Aina Barceló respon que el cost
inicialment previst de la planta de La Serra el 2018 era d’1,7 M d’euros, un import que ja es va
finançar. Ara bé, la finalització de la planta va tenir un cost addicional de 350 000 euros, que
es podrà finançar amb la reobertura actual.

Es rep una altra pregunta sobre el projecte d’El Planot a Vila-Rodona (Tarragona). La sòcia no
entén que des de Som Energia es plantegi una instal·lació en terrenys agrícoles i a un territori
saturat de projectes de plantes fotovoltaiques, aerogenadors i MAT. Espera un
replantejament del projecte. Aina Barceló li agraeix la intervenció i li respon que es recullen
les al·legacions rebudes. Indica també que és una qüestió de fons que es mereix un debat en
dos vessants: d’una banda, fer o no plantes sobre terreny, i de l’altra, deixar d’actuar en zones
massificades. En aquest sentit, reitera l’oferiment de trobar un espai d’escolta mútua per
tractar la qüestió com es mereix.

Pregunta una sòcia si s’ha consultat amb els territoris la qüestió de les plantes sobre terreny
i pregunta sobre el GTT d'agrofotovoltaica. Jaume Josa puntualitza que des de Som Energia,
quan es fan projectes de producció sobre terreny, s’escolta la gent del territori, es cuida la
integració amb l’entorn i es tenen en compte els usos existents de la terra. Sempre es
mantenen converses i es busquen consensos amb la propietat dels terrenys, les entitats
locals, l’Ajuntament i el Grup Local, quan n’hi ha un. En relació amb l’agrofotovoltaica, Som
Energia no té cap Grup Temporal de Treball (GTT) en marxa. S’ha participat en seminaris,
s’han establert contactes amb desenvolupadores d’aquesta tecnologia i s’està estudiant
algun projecte. També hi ha hagut alguna intervenció per a millorar la rendibilitat de plantes
en funcionament.

Jaume Josa també respon a la pregunta sobre el motiu pel qual l’energia geotèrmica no es
considera renovable. Indica que l’energia geotèrmica és un intercanvi de calor entre el sòl i la
casa. A l’estiu, la calor es transfereix des de la casa fins al subsol, i a l’hivern es fa a l'inrevés.
Una bomba de calor que funciona amb electricitat alimenta aquest sistema. Així doncs, si
l’electricitat és d’origen renovable (com és el cas de Som Energia), aquesta energia
geotèrmica es podrà considerar renovable. En canvi, si l’electricitat prové d’altres fons que no
són renovables, tampoc ho serà aquesta geotèrmia, sigui on sigui.
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Càrol Coll respon a les preguntes sobre els excedents no compensats i aporta detalls sobre
aquest servei, anomenat Flux Solar.

Sobre el termini d’implantació.-

En l’àmbit jurídic, ja estan enllestides les condicions particulars aplicables als excedents no
compensats. Tota la vessant tècnica està en fase de testatge. La idea és dur a terme una
prova pilot a principis de juliol, amb uns contractes preseleccionats (per comptar amb la
màxima diversitat possible), amb l’objectiu de verificar que tot funciona correctament. S’ha
de tenir en compte que a la cooperativa hi ha 10.000 contractes en autoproducció i que
qualsevol error en el servei afectaria moltes sòcies. Per això s’ha de ser prudent a l’hora
d’implementar-ho. En funció dels entrebancs que puguin sorgir durant la prova pilot i de les
adaptacions que calgui fer, es preveu poder generalitzar el servei cap a la tardor d’aquest
mateix any.

Càrol Coll indica que quan s'apliqui el Flux Solar, caldrà modificar el contracte de la persona
sòcia per incorporar-hi les condicions particulars, que només s’aplicaran al Flux Solar i no
afectaran el preu del consum. S’informarà les sòcies afectades de la necessitat d’acceptar
aquestes condicions mitjançant un tràmit específic des de l’Oficina Virtual.

Respecte als percentatges i tenint en compte que durant la prova pilot podrien sorgir
qüestions no previstes, en principi la idea és que el 80 % dels excedents no compensats es
converteixin en «Soles», és a dir, en drets de descompte. El 20 % restant, que no correspon a
dret de descompte, es destinarà a altres accions de transició energètica, així com al
manteniment de l’estructura de la cooperativa, al servei de comercialització i al de Flux Solar.
Per tant el repartiment se situa en un 80/20.

Pel que fa al preu de compensació d’excedents, els que s’han anat generant des de gener de
2022 no s’estan perdent, sinó que s’acumulen i es tindran en compte quan s’apliqui el dret de
descompte. S’aplicarà el preu de compensació d’excedents que hi hagi a cada moment. Així
mateix, per a les persones sòcies que tinguin la tarifa indexada, el Flux Solar tindrà en
compte els preus de tarifa indexada.

Sobre la possibilitat de compatir amb altres contractes, quan s’implementi el Flux Solar serà
per al mateix CUPS en què es fa l’autoproducció. L’objectiu és que aquests drets de
descompte es puguin aplicar a altres contractes de la mateixa titularitat, però encara no se
sap quan, ja que dependrà dels resultats del test informàtic. En canvi, serà més complex
aplicar-los a contractes de titularitat diferent, per raons fiscals.

Pel que fa a la consulta sobre si en el cas que el preu de l'energia a les hores centrals del dia
fos negatiu (caldria pagar per injectar a la xarxa) es traslladaria aquesta penalització als
socis amb tarifa indexada i autoconsum amb excedents, Carolina Coll respon que la
cooperativa ofereix una Tarifa Fixa (la dels 3 períodes) i una Tarifa Indexada que estarà
disponible en breu. El preu dels excedents dependrà de la tarifa que tinguem. La Tarifa
Indexada trasllada el risc a la persona usuària i, per tant, si el preu de l’energia fos negatiu,
amb aquesta tarifa també passaria a ser negatiu per a la persona sòcia. La cooperativa mai
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no s’ha trobat en aquesta situació, que s’ha donat en alguns països però no a l’Estat
espanyol. S’hauria de veure com procedir. En qualsevol cas, la persona sòcia sempre tindrà
l'opció de passar-se a la Tarifa Fixa, amb la qual la cooperativa assumeix el risc.

En relació amb l’autoconsum compartit en blocs de pisos, una sòcia pregunta com farà front
la cooperativa a l’agressivitat dels preus de la competència. Carolina Coll explica que
l’objectiu de la cooperativa no és oferir el preu més baix, sinó aportar acció col·lectiva, que
dona valor a les compres col·lectives (instal·lació solidària, etc.) Si això es tradueix en preus
més competitius, perfecte, però no és l’objectiu final.

En autoconsum col·lectiu, com més grans són les instal·lacions, més econòmiques resulten.
S’està treballant per poder oferir assessorament a comunitats de propietaris i s’estan duent
a terme unes proves pilot amb l’objectiu de determinar quin servei té sentit oferir, que tingui
valor tant per a la cooperativa com per a la societat. Aquest model s’anirà desenvolupant
enguany i s’informarà de qualsevol novetat al respecte.

La següent pregunta és sobre el maltractament animal, moció presentada el 2019. La sòcia
observa que la cooperativa té una planta de biogàs i proposa replantejar la moció per
incloure-hi el rebuig a la producció d’energia amb animals en estabulació. Jaume Josa
informa que Som Energia ha acordat no engegar noves plantes de biogàs i explica que, igual
que promovem no cremar combustibles fòssils per a no contaminar més el planeta, les
granges d’animals estabulats existeixen i el que fan les plantes de biogàs és evitar
contaminar el sòl, el subsol i els aqüífers.

Aina Barceló respon a la pregunta sobre quan hi haurà un Generation kWh a Girona.
L’objectiu de la cooperativa és apropar el consum i la generació renovable. A Lleida s’està
enllestint la planta d’Anglesola i ben aviat s’engegarà la de Tiurana. A Tarragona, està en
tramitació el projecte de Vila-Rodona. La cooperativa compta amb dos punts de connexió
atorgats a la província de Barcelona i un a la província de Girona. En aquests tres últims
casos s’estan duent a terme els estudis de viabilitat.

En resposta a la pregunta de com es designen les persones que representen la cooperativa a
la CNMC/Clúster de Energía, Paco Jofra explica que es fa sota criteri tècnic. Per exemple, a
Unión Renovables hi acudeixen membres de l’Equip Tècnic i també del Consell Rector, i el
Consell Rector sempre n'està informat.

Sobre la potenciació de la mobilitat elèctrica per part de Som Energia en benefici de les
sòcies, Paco Jofra respon que la cooperativa intercoopera amb Som Mobilitat a Catalunya,
que hi ha Grups Locals que han impulsat cooperatives de mobilitat, com ara ECotxe a
Mallorca i KarKarCar a Navarra, i que aquest tipus d'inquietuds es poden vehicular a través
dels Grups Locals.

Sobre la temàtica de la Gran Conversa, Paco Jofra explica que s’hi tractaran temes candents
relacionats amb els dilemes del creixement de Som Energia: participació dels Grups Locals
en la difusió del projecte, comunitats energètiques i vinculació amb el territori, com
enfrontem la pobresa energètica amb la dependència del mercat que tenim actualment,
decreixement en consum vs. creixement en producció, etc. En definitiva, temes significatius
per a la cooperativa, que necessiten espais de reflexió amplis.
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Connexió amb els espais de seguiment.-

Borja Barredo inicia la ronda de connexions amb l’espai de seguiment de València, on s’han
reunit 27 persones i que demana al Consell Rector que alenteixi el ritme de l’exposició. El
segon espai és el del barri de Torreblanca, a Sevilla, on han tingut molt de debat intern
aquest matí. Apunten que els barris amb menys renda d’Espanya estan a Sevilla i que estan
intentant fomentar-hi l'autoconsum mitjançant les Comunitats Energètiques. També
proposen trobades presencials per fomentar el caliu dins del grup. Arriba el Grup Local de
Barcelona amb 28 persones reunides, i el de Madrid, reunits al Centro Social La Brecha de
Vallecas. Agraeixen a les candidates que s'hagin presentat al Consell Rector. S’acaba la
ronda amb la connexió del Grup Local de Gran Canaria, que té una espina clavada amb un
projecte que no va culminar (un hort solar per al qual tenen la finca), però que els hagués
donat una forta embranzida. Demanen, per tant, el suport de la cooperativa, des d’un lloc
com Les Canàries, on les petrolieres generen el 80 % de l’energia de les illes i on cal invertir
urgentment en energies renovables. Des del Grup Local es fomenta també l’autoconsum,
amb un compromís amb la descarbonització i el canvi de model econòmic i energètic.

Dades de seguiment.-

Jaume Josa avança les dades de participació:

● 104 persones presencialment a Girona.
● 103 en grups locals
● A YouTube, hi ha un pic de 107 visualitzacions cap a les 11.00 h.
● 406 persones han votat fins les 13.00 h
● 440 persones han votat fins les 13.30 h

18. Comiat de la Intervenció de Comptes

Quim Ruiz: com a membre de la Intervenció de Comptes (IdC) excusa l’absència de Carles
Cuadern i remarca que parla en nom de tots dos, que finalitzen el seu càrrec en aquesta
Assemblea General.

Agraeix l’experiència com a membres de la IdC a l’Equip Tècnic, especialment a l’Equip
Econòmic, i al Consell Rector.

Fa un petit balanç, amb dos reptes importants assolits. D’una banda, la relació molt fluïda
amb l’Equip Tècnic i el Consell Rector, molt més enllà de l’informe anual de la IdC, i que
personalment li ha suposat un aprenentatge important. D’altra banda, remarca un fet històric
d’aquest any a Som Energia, en què s'aconsegueix la presència femenina a la IdC, ja que dos
de les tres candidatures són dones i, per tant, almenys una d’elles s’incorporarà sens dubte
en una de les dues places vacants.
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També assenyala dos reptes pendents: aconseguir que hi hagi un relleu harmònic a la IdC, de
manera que cada any surti una persona de la IdC a la vegada que se n’incorpora una altra.
Així mateix, també considera que s’ha d’enfortir la formació inicial de les persones que
s’incorporen a la IdC, especialment pel que fa al mercat elèctric i als preus de les tarifes a
Som Energia.

19. Resultat de les votacions

PREGUNTA A FAVOR
EN

CONTRA
ABSTENCIÓ

APRO
VAT

1
Aprovació, si s’escau, dels comptes anuals de 2022
i aplicació del resultat.

403 4 11 SÍ

2
Aprovació, si s’escau, de la nova proposta de
calendari democràtic.

389 7 21 SÍ

3 Aprovació, si s’escau, de les modificacions del Reglament de Règim Intern.

3,1
Aprovació, si s’escau, de les modificacions del
Reglament de Règim Intern referents al punt 1.

Gestió del RRI.
349 13 35 SÍ

3,2
Aprovació, si s’escau, de les modificacions del

Reglament de Règim Intern referents als punts 2.
Assemblea i 6. Grups Temporals de Treball

351 11 35 SÍ

3,3
Aprovació, si s’escau, de les modificacions del
Reglament de Règim Intern referents al punt 4.

Equip de Pilotatge.
355 9 33 SÍ

4 Aprovació, si s’escau, del pressupost 2023 396 4 10 SÍ

5
Aprovació, si s’escau, del tipus d’interès anual en les
aportacions voluntàries al capital social del 2 %

388 15 20 SÍ

6

Estàs a favor de la reobertura del Generation kWh,
amb prioritat per a la participació local (fase local,
fase comarcal, fase provincial i, finalment, estatal), i
de la incorporació dels projectes LA SERRA
(Anglesola) i MAS PINÓS (Tiurana) a la cartera de
projectes Generation kWh?

377 15 25 SÍ

7
Votació de les candidatures presentades al Consell
Rector

Mariela Frankon Peses 255

Sílvia Garcia Amadó 225

Francisco Molinero Anchustegui 129

Miguel Ruiz Sánchez 72

Francesc Miralles Torner 71
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8
Votació de les candidatures presentades a
Intervenció de Comptes

Sofia Kukulka Luque 231

Mirvia Aranda Marín 228

Oriol Fàbregas Pujol 185

9
Aprovació, si s’escau, de facultar el Consell Rector
per executar i inscriure els acords adoptats.

376 2 7 SÍ
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Atès que les persones presents no tenen més comentaris, suggeriments o dubtes, el
president aixeca la sessió a les 14.00 h i jo, Borja Barredo Prieto, com a secretari del Consell
Rector, deixo constància expressa d’haver reconegut la identitat de totes les persones
assistents.

Així mateix, deixo constància del fet que totes les persones sòcies assistents a l’Assemblea
General Ordinària que ho han volgut han pogut exercir el seu dret de participació, intervenint
verbalment i per escrit.

Firmes:

President de l’Assemblea General Secretari de l’Assemblea General

Havent llegit el contingut d’aquesta acta, la signo i l’aprovo als efectes escaients per la meva
condició d’interventora:

Firma de les persones interventores de l’acta.

Sílvia Garcia Amadó Yaiza Blanch Górriz
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ANNEX 1

Llista de persones sòcies que han participat a l’Assemblea General
(nom, cognoms, DNI i número de persona sòcia).

Persona sòcia Número de soci@ DNI/NIF/NIE
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